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I. Inleidende uiteenzetting  
van mevrouw Alexia Bertrand en mevrouw 

Clémentine Barzin, mede-indiener van het 
voorstel van resolutie 

 

I. Exposé introductif 
de Mmes Alexia Bertrand et Clémentine 
Barzin, coauteure de la proposition de 

résolution  
 

Mevrouw Clementine Barzin wijst erop dat dit voorstel van 
resolutie deel uitmaakt van het "Rise Up Brussels"-herstelplan 
na de gezondheidscrisis van Covid-19. Volgens de deskundigen 
zou deze gezondheids- en economische crisis inderdaad even 
ernstige gevolgen kunnen hebben als de Grote Depressie van 
1929. De NBB en het Federaal Planbureau verwachten een 
daling van het BBP met 8%, waardoor het percentage van de 
schuld aanzienlijk zal stijgen. Brussel wordt meer getroffen 
door deze crisis vanwege zijn internationaal statuut en de 
belangrijke activiteit van de culturele en horecasector. In het 
licht van deze tragedie moet dringend worden nagedacht over 
de manier waarop het Gewest een zo gecoördineerd en 
doeltreffend mogelijke economische herstelstrategie kan 
uitvoeren. Om deze verschillende redenen is haar fractie vanaf 
het begin begonnen met het raadplegen van economen en 
vertegenwoordigers van de economische wereld en de sectorale 
actoren om het in het voorstel van resolutie uiteengezette plan 
op te stellen. 
 
 
Het bevat 13 assen die betrekking hebben op concrete 
maatregelen (korte, middellange en lange termijn) en tot doel 
hebben het aanbod te herstructureren door de cashflow van de 
ondernemingen te versterken, maar ook door de vraag te 
stimuleren. Er moeten echter drie punten worden benadrukt. 
Ten eerste is het plan meer dan tweeënhalve maand geleden 
opgesteld en moet het worden aangepast aan de realiteit in het 
veld en aan de beslissingen die op de verschillende 
bestuursniveaus zijn genomen. Ten tweede erkent haar fractie 
het gebrek aan precisie tussen de steunmaatregelen en de 
maatregelen die rechtstreeks verband houden met het 
economisch herstel. Tot slot bevat de tekst geen 
begrotingsgegevens maar zij herinnert eraan dat dit niet de rol 
is van een oppositiepartij, die, in tegenstelling tot de regering, 
niet over de administratie of de middelen van de ministeriële 
kabinetten beschikt. 
 
As 1 bestaat uit het blijven ondersteunen van de cashflow van 
bedrijven door middel van microkrediet. De toegekende 
premies zijn voor een groot deel van de economische actoren 
onvoldoende. Er moet prioriteit worden gegeven aan een 
analyse van de behoeften per sector om op een pragmatische 
manier te bepalen welke behoeften aan extra cashflow nodig 
zijn. Deze steun zou worden verleend in de vorm van leningen 
of premies voor gezonde bedrijven vóór het coronavirus. De 
Brusselse regering betaalde premies van € 2.000 
(compensatiepremie) of € 4.000 (eenmalige premie). Een 
aanzienlijk deel van de economische actoren kwam echter niet 
in aanmerking voor een van deze premies vanwege een 
gedeeltelijk en niet volledig toegekend overbruggingsrecht. Dit 
is een illustratie van de discriminerende maatregelen tegen 
degenen die geen steun van het Gewest hebben ontvangen. 
 
 
Bovendien werd in de premies geen rekening gehouden met de 
reële daling van de omzet en werden deze niet gecorrigeerd voor 
de geleden verliezen. In dit verband moet de steun voor 

Mme Clémentine Barzin rappelle que cette proposition 
de résolution s’inscrit dans le cadre du Plan de relance « Rise 
Up Brussels » suite à la crise sanitaire du Covid-19. En effet, 
selon les experts, cette crise sanitaire et économique pourrait 
avoir des conséquences aussi graves que la Grande 
Dépression de 1929. La BNB et le  Bureau Fédéral du Plan 
tablent sur une chute de 8% du PIB, ce qui va 
considérablement augmenter le pourcentage de la dette. 
Bruxelles est plus impactée par cette crise en raison de son 
statut international et de l’importante activité du secteur 
culturel et du secteur horeca. Face à ce drame, il est urgent 
de penser la manière dont la Région doit se saisir d’une 
stratégie de relance économique la plus coordonnée et 
efficace possible. Pour ces différentes raisons, son groupe a 
dès le début, entamé un travail de consultation des 
économistes et représentants du monde économique et 
acteurs sectoriels pour établir ce plan repris dans la 
proposition de résolution.  

 
 
Il contient 13 axes qui portent sur des mesures concrètes 

(à court, moyen et long terme) et visent à restructurer l’offre 
par le renforcement de la trésorerie des entreprises mais 
également en stimulant la demande. Cependant, il convient 
d’insister sur trois points. Premièrement, le plan a été 
élaboré il y a plus de deux mois et demi et il doit évoluer 
afin de tenir compte de la réalité du terrain et des décisions 
prises à différents niveaux de pouvoir. Deuxièmement, son 
groupe reconnait le manque de précision entre les mesures 
de soutien et celles relatives directement à la relance 
économique. Enfin, s’il n’est fait état d’aucune donnée 
budgétaire dans ce texte, l’oratrice rappelle que ce n’est pas 
le rôle d’un parti d’opposition, qui ne dispose pas, 
contrairement au Gouvernement, ni de l’administration ni 
des ressources des cabinets ministériels. 

 
 
L’axe 1 consiste à continuer de soutenir la trésorerie des 

entreprises par voie du micro-crédit. Les primes octroyées 
sont insuffisantes pour une large part d’acteurs 
économiques. Il convient de privilégier une analyse des 
besoins secteur par secteur pour définir, de manière 
pragmatique, ceux qui ont des besoins supplémentaires en 
trésorerie. Cette aide se ferait sous la forme de prêts ou de 
primes uniquement adressées aux entreprises saines avant le 
coronavirus. Le gouvernement bruxellois a versé des primes 
de 2.000 euros (prime compensatoire) ou 4.000 euros (prime 
unique). Pourtant, une part importante d’acteurs 
économiques n’ont été éligibles à aucune de ces primes en 
raison d’un droit passerelle accordé à titre partiel et non 
complet. C’est une illustration des mesures discriminatoires 
à l’égard de ceux qui n’ont fait l’objet d’aucune aide de la 
part de la Région.  

 
Par ailleurs, les primes n’ont pas tenu compte ni de la 

baisse réelle du chiffre d’affaires ni adaptées aux pertes 
subies. Dans ce cadre, le soutien au micro-crédit doit être 
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microkrediet worden opgevoerd. Microkredietorganisaties in 
Brussel zullen slechts 500.000 euro ontvangen, wat 
onvoldoende is. De maatregelen van de regering in dit verband 
omvatten: de toekenning van microkredieten voor zelfstandigen 
en ZKO’s, de ondersteuning van jobcoöperatieven tot 2.000.000 
euro, de mobilisatie van privésparen via een proxi-lening van 
1.000.000 euro, finance&invest.brussels heeft via haar 
dochteronderneming BRUSOC de lening "Recover" tegen een 
gunstig tarief gelanceerd, die uitsluitend bedoeld is om de 
cashflow van ZKO’s, zelfstandigen en sociale ondernemingen 
te ondersteunen. Deze noodlening zal bijdragen tot het 
verminderen van de cashflowtekorten en het bevorderen van het 
opstarten van economische activiteiten en dus het voorkomen 
van een faillissement. 
 
As 2 bestaat uit de oprichting van een covid-19-fonds voor de 
toekenning van achtergestelde leningen aan KMO's tegen de 
laagst mogelijke rente. 
 
Deze leningen zouden drie kenmerken hebben: 
 

1. een moratorium op de terugbetaling van de hoofdsom 
voor een periode van 12 tot 14 maanden: de 
onderneming betaalt dus alleen de rente;   

2. een totale looptijd van 3 tot maximaal 6 jaar;  
3. geen wederbeleggingsvergoeding, omdat het de 

bedoeling is dat de lening in voorkomend geval door 
de banken kan worden geherfinancierd. 

 
Het doel is om bedrijven in staat te stellen hun investeringen 
voort te zetten zonder dat ze alle beschikbare middelen hoeven 
in te zetten voor de terugbetaling van de lening. 
 
 
De regering heeft aangekondigd een gedelegeerde opdracht aan 
finance.brussels te geven door middel van € 40.000.000 aan 
achtergestelde leningen die zullen worden toegekend aan 
bedrijven met meer dan 50 VTE’s in de horecasector die geen 
toegang hebben gehad tot de eenmalige premie. 
 
As 3 betreft de herkapitalisatie van finance.brussels voor een 
bedrag van € 250.000.000, zoals in Vlaanderen, om de 
toekenning van deze achtergestelde leningen mogelijk te maken 
en de opkomst van nieuwe activiteitensectoren te ondersteunen. 
 
De regering besteedt slechts een herkapitalisatie van 
160.000.000 euro, terwijl de organisatie al vóór de 
gezondheidscrisis vroeg om een herkapitalisatie van 
200.000.000 euro. Dit jaar wordt echter slechts 26.400.000 euro 
geïnjecteerd. 
 
Het parlementslid benadrukt ook het punt van de opleiding in 
het voorstel van resolutie. Het aanbod moet worden ontwikkeld 
in overeenstemming met de vraag naar arbeidskrachten en de 
beroepen van de toekomst. Ze zegt ook dat er een effectieve 
reconversiecel moet worden opgezet om ervoor te zorgen dat 
mensen die worden ontslagen zo kort mogelijk werkloos 
blijven. De regering heeft een reboundfonds opgericht om een 
omscholingstraject en ondersteuning te bieden; de middelen 
gaan echter alleen naar Actiris, terwijl samenwerking met de 
privésector voor meer flexibiliteit zou zorgen Het parlementslid 
herinnert ook aan het belang van de uitbreiding van de 
opleidingscapaciteit in ecologisch bouwen, aangezien dit een 

renforcé. Les organismes de micro-crédit à Bruxelles ne 
recevront qu’une aide de 500.000 euros, ce qui est 
insuffisant. Les mesures du Gouvernement prévoient à cet 
égard : l’octroi de micro-crédit pour les indépendants et 
TPE, le soutien aux coopératives d’emplois à concurrence 
de 2.000.000 d’euros, la mobilisation de l’épargne privée via 
un prêt proxi à hauteur de 1.000.000 d’euros, 
finance&invest.brussels a lancé via sa filiale BRUSOC le 
prêt Recover à un taux avantageux destiné à soutenir 
exclusivement la trésorerie des TPE, des indépendants et des 
entreprises sociales. Ce prêt d’urgence permettra de 
diminuer les tensions de trésorerie et favoriser le démarrage 
des activités économiques et ainsi éviter une faillite. 

 
 
L’axe 2 consiste en la création d’un fonds covid-19 pour 

l’octroi de prêts subordonnés aux PME, à un taux d’intérêts 
le plus bas possible.  

 
Ces prêts présenteraient trois caractéristiques:  
 
1. un moratoire sur le remboursement du principal 

d’une durée de 12 à 14 mois: l’entreprise ne 
rembourse donc que les intérêts ;   

2. une durée totale de 3 à maximum 6 ans ;  
3. aucune indemnité de remploi, l’idée étant que le prêt  

puisse ensuite être refinancé, le cas échéant, par les 
banques. 

 
Le but est de permettre aux entreprises de continuer leurs 

investissements sans devoir consacrer l’ensemble des fonds 
disponibles au remboursement du crédit. 

 
 
Le Gouvernement a annoncé une mission déléguée à 

finance.brussels à travers 40.000.000 d’euros de prêts 
subordonnés qui seront accordés à des taux intéressants, aux 
entreprises de plus de 50 ETP du secteur horeca n’ayant pas 
eu accès à la prime unique. 

 
L’axe 3 porte sur la recapitalisation de finance.brussels 

à hauteur de 250.000.000 d’euros, comme en Flandre, pour 
permettre l’octroi de ces prêts subordonnés et soutenir 
l’émergence de nouveaux secteurs d’activité. 

 
Le Gouvernement ne consacre qu’une recapitalisation de 

160.000.000 euros alors que l’organisme réclamait déjà une 
recapitalisation de 200.000.000 d’euros, et ce avant même la 
crise sanitaire. Pourtant, cette année ce n’est qu’un montant 
de 26.400.000 euros qui sera injecté. 

 
Par ailleurs, la députée insiste sur le point relatif à la 

formation dans la proposition de résolution. Il conviendrait 
de développer cette offre en fonction des métiers en 
demande de main d’œuvre et de métiers d’avenir. Par 
ailleurs, il faut également penser à la mise en place d’une 
cellule de reconversion efficace afin de laisser le moins 
longtemps possible une personne licenciée sans emploi. Le 
Gouvernement a créé un fonds rebond pour offrir un trajet 
de reconversion et un accompagnement ; cependant, les 
moyens ne vont qu’à Actiris, alors qu’une collaboration 
avec le secteur privé ajouterait de la souplesse La députée 
rappelle également l’importance d’élargir la capacité de 
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sector is die meer dan 1000 mensen per jaar nodig heeft in 
Brussel. De indiener geeft de wens te kennen om in 
samenwerking met bedrijven concrete opleidingen te creëren 
om deze uitdaging aan te gaan. 
 
 
Wat de horeca betreft, werd eind mei een faillissementsrisico 
van 35% voorspeld. Sinds de heropening zijn de restaurants niet 
meer heropgestart zoals zij het zelf wilden. In het licht van deze 
moeilijkheden wordt voorgesteld de onroerende voorheffing te 
verlagen naar rato van de tijd dat de zaak gesloten is gebleven. 
Dit is een praktische hulp voor iedereen. Al drie maanden heeft 
de regering de tijd hebben gehad om dat in te voeren. De 
aangekondigde maatregel van opschorting van de huurprijzen is 
niet voldoende. Bovendien moedigt de MR het overleg met de 
gemeenten aan om de uitbreiding van de zaak mogelijk te 
maken door de afschaffing van de belastingen voor een terras 
en de installatie van tijdelijke terrassen op de weg. Het voorstel 
van resolutie bevat ook maatregelen met betrekking tot de 
handel door middel van de ontwikkeling van de elektronische 
handel. Ze willen ook verder gaan in de heropleving door de 
gemeenten te ondersteunen via oproepen tot het indienen van 
projecten die gericht zijn op het ontwikkelen van projecten die 
aansluiten bij de specifieke behoeften van elke gemeente.  
 
 
 
Over het algemeen zijn enkele van de vandaag gepresenteerde 
maatregelen gehoord, maar de MR wil verder gaan. Daarom 
hoopt de MR een consensus te bereiken van alle politieke 
formaties over deze basisassen. 
 
Mevrouw Alexia Bertrand herinnert eraan dat een aantal van de 
in het voorstel van resolutie opgenomen maatregelen door de 
Brusselse regering ten uitvoer is gelegd, weliswaar soms 
gedeeltelijk. Andere verdienen het echter echt om te worden 
aangepakt en verder uit te voeren. De herkapitalisatie van 
finance.brussels is al besproken, maar het parlementslid betreurt 
het toegekende bedrag, omdat al vóór de gezondheidscrisis om 
200.000.000 euro gevraagd werd. De 26,4 miljoen euro die dit 
jaar beschikbaar is gesteld, zal niet volstaan om aan de 
behoeften van de Brusselse KMO's te voldoen. 
 
 
Wat de garanties betreft, deze moeten worden geautomatiseerd. 
Dit is reeds het geval in Vlaanderen, waar de geautomatiseerde 
dossiers afkomstig zijn van de banken, waardoor het mogelijk 
is om bedragen vrij te maken. Het antwoord van de regering op 
de problemen van de KMO’s is niet voldoende en er is nog 
ruimte voor verbetering. Sommige zouden een fonds van 
achtergestelde leningen (voordelige leningen) nodig hebben om 
de ontoereikende cashflow te compenseren, maar ook om de 
activiteiten te herschikken. 
 
De indiener benadrukt ook het belang van het creëren van een 
wettelijk kader voor handelshuurcontracten. Veel bedrijven 
hebben inderdaad te lijden onder deze gezondheidscrisis. Dit 
betreft zowel kleine winkels als grote ketens. Deze laatste zijn 
erin geslaagd overeenkomsten te sluiten met verhuurders, maar 
een wijziging van de wet op de handelshuur is noodzakelijk 
omdat deze veel dwingende bepalingen bevat. De eigenaars 
zeiden bereid te zijn om reducties van 50 tot 100% over 
meerdere maanden toe te staan in ruil voor een verlenging van 

formation en éco-construction car c’est un secteur qui a 
besoin de plus de 1000 personnes par an à Bruxelles. 
L’auteure formule le souhait de la création de formations 
concrètes en partenariat avec les entreprises afin de relever 
ce défi. 

 
En ce qui concerne le secteur de l’horeca, les prévisions 

étaient, fin mai, d’un risque de faillite de 35%. Depuis la 
réouverture, les restaurants ne redémarrent pas comme ils le 
souhaitent. Au vu de ces difficultés, ce qui est proposé est 
une réduction du précompte immobilier, au prorata de la 
durée d’impossibilité d’exploitation du commerce. Cela 
constitue une aide concrète pour tous. Depuis trois mois, le 
Gouvernement aurait eu le temps de la mettre en place. La 
mesure annoncée de suspension des loyers n’est pas 
suffisante. Par ailleurs, le MR encourage une concertation 
avec les communes, afin de permettre l’élargissement de 
l’exploitation au travers de la suppression des taxes pour une 
terrasse et l’installation de terrasses provisoires sur la voirie. 
La proposition de résolution reprend également des mesures 
concernant le commerce à travers le développement de l’e-
commerce. Ils veulent aller également plus loin dans la 
relance par un soutien aux communes dans le cadre d’appels 
à projets visant à développer des projets au regard des 
besoins spécifique de chaque commune.  

 
 
Globalement, certaines des mesures présentées 

aujourd’hui ont été entendues, mais le MR veut aller plus 
loin. Dès lors, le MR espère obtenir un consensus de 
l’ensemble des formations politiques  sur ces axes de base. 

 
Mme Alexia Bertrand rappelle que certaines des mesures 

reprises dans la proposition de résolution ont été mises en 
œuvre, parfois partiellement, par le Gouvernement 
bruxellois. D’autres, par contre, méritent vraiment de s’y 
atteler et d’être encore mises en œuvre. La recapitalisation 
de finance.brussels a déjà été abordée, mais la députée 
insiste sur un regret quant au montant alloué, car ces derniers 
demandaient déjà 200.000.000 d’euros avant la crise 
sanitaire. Le montant de 26,4 millions d’euros dégagé cette 
année, ne suffira pas à répondre aux besoins des PME 
bruxelloises. 

 
En ce qui concerne les garanties, celles-ci doivent être 

automatisées. C’est déjà le cas en Flandre où des dossiers 
automatisés viennent des banques, ce qui permet de dégager 
des montants. La réponse du Gouvernement aux 
problématiques rencontrées par les PME n’est pas suffisante 
et il y a encore matière à travail. Certaines auraient besoin 
d’un fonds de prêts subordonnés (prêts à conditions 
avantageuses) pour combler une trésorerie insuffisante mais 
également pour redéployer les activités. 

 
L’auteure souligne également l’importance de la 

création d’un cadre juridique pour les baux commerciaux. 
En effet, de nombreux commerces souffrent de cette crise 
sanitaire. Cela concerne tant les petits commerces que les 
grandes chaines. Ces dernières ont pu trouver des accords 
avec les bailleurs, mais une modification dans la loi relative 
aux baux commerciaux est nécessaire car celle-ci contient 
de nombreuses dispositions impératives. Les propriétaires se 
disaient prêts à accorder des réductions de 50 à 100% sur 
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de termijn van drie jaar met drie of vier maanden. Tot op heden 
is dit niet rechtsgeldig en kan het worden aangevochten voor de 
vrederechter. Het is absoluut noodzakelijk om deze 
coronaclausule in de wetgeving te kunnen opnemen. 
 
 
De indiener legt uit dat de vraag ook moet worden gestimuleerd 
door de overheidsinvesteringen te stimuleren. Dit kan gebeuren 
door te investeren in prioritaire projecten of in de isolatie van 
gebouwen. Ook moet de interne mobiliteit in de openbare dienst 
worden gewaarborgd en moet het gebruik van telewerk worden 
uitgebreid. In het voorstel van resolutie wordt ook een hele 
reeks meer creatieve en specifieke maatregelen genoemd. 
Bijvoorbeeld ondersteuning van bedrijven en winkels en ten 
slotte van failliete ondernemers om hen een tweede kans te 
geven om opnieuw te durven beginnen. 

 
 

plusieurs mois en contrepartie d’une prolongation du 
triennat de trois ou quatre mois. A ce jour, ce n’est pas 
sécurisé sur le plan juridique et cela pourrait être remis en 
cause devant le juge de paix. Il est absolument nécessaire de 
pourvoir introduire cette clause corona dans la législation. 

 
L’auteure explique qu’il convient également de stimuler 

la demande en relançant les investissements publics. Cela 
passe par l’investissement dans des chantiers prioritaires ou 
dans l’isolation du bâti. Il faut également assurer la mobilité 
interne dans la fonction publique et renforcer le recours au 
télétravail. La proposition de résolution fait également état 
de toute une série de mesures plus créatives et ponctuelles. 
Par exemple, accompagner les entreprises et les commerces 
et enfin les entrepreneurs faillis afin de leur donner une 
deuxième chance pour qu’ils osent à nouveau se lancer. 

 

II. Algemene bespreking  
 

II. Discussion générale 
 

De heer Gilles Verstraeten herinnert eraan dat men tijdens 
de vergadering zowel over de aanpak van de crisis door de 
regering als over het door de regering aangekondigde 
‘relance’-plan zal debatteren. Vorige week hoorde hij dat de 
regering zijn relanceplan klaar had. Hij was tegelijk 
aangenaam verrast door de snelheid waarmee dit gebeurde 
maar is daarom net ook sceptisch. En dat bleek niet onterecht 
te zijn want dit kan je bezwaarlijk een relanceplan noemen. 
Vele maatregelen zijn gewoon nieuwe maatregelen die de 
crisis tijdelijk moeten bezweren terwijl andere maatregelen 
klaarblijkelijk gekopieerd zijn uit het regeerakkoord. Erger 
nog, het lijkt wel alsof alle maatregelen die de regering tot nu 
toe beslist heeft, minder ingrijpend zijn dan de maatregelen 
die in Vlaanderen in de beginfase van de crisis werden 
aangekondigd. 

 
Hij steunt de oproep van de MR aan de regering in deze 

resolutie om snel een economisch en sociaal relanceplan goed 
te keuren. Daar moet de volledige aandacht van de regering 
vandaag naartoe gaan. De MR doet in deze resolutie een reeks 
voorstellen die in zekere mate tegemoetkomen aan de « sense 
of urgency » die de regering zo duidelijk mist. Als NVA-
fractie gaan ze niet akkoord met alle voorstellen, maar het lijkt 
wel een omvattend geheel van maatregelen die het Brussels 
economisch weefsel structureel kunnen ondersteunen. Zijn 
partij sluit zich aan bij de eerste vier punten. 

 
 
 
De oproep dat de regering meer middelen moet vrijmaken 

om de kasstroom van ondernemingen en zelfstandigen te 
ondersteunen door de mogelijkheid te creëren meer te lenen. 
De regering kan inderdaad de huidige 500.000 euro steun aan 
Brusselse organisaties die microkredieten verlenen verhogen. 
Ook de 15.000 euro die zelfstandigen, ZKO’s en structuren 
van de sociale economie vandaag bij BRUSOC kunnen lenen 
tegen verlaagde tarieven, lijkt ons een laag bedrag. 

 
 
 
Zij sluiten zich ook aan bij de oproep van de MR om 

finance&invest.brussels te herkapitaliseren. Vele bedrijven 
en zelfstandigen zullen aankloppen om achtergestelde 

M. Gilles Verstraeten rappelle que tant la gestion de la 
crise par le gouvernement que le plan de « relance » annoncé 
par celui-ci seront débattus lors de la réunion. La semaine 
dernière, il lui est revenu que le plan de relance du 
gouvernement était prêt. Cette rapidité l’a, à la fois, 
agréablement surpris mais également laissé sceptique. À 
juste titre, s’est-il avéré, car on peut difficilement appeler 
cela un plan de relance. Bon nombre de mesures sont 
simplement de nouvelles mesures censées conjurer 
temporairement la crise, tandis que d’autres sont 
manifestement recopiées de l’accord de gouvernement. Qui 
pis est, toutes les mesures décidées à ce jour par le 
gouvernement semblent être moins radicales que celles 
annoncées au début de la crise par le gouvernement flamand. 

  
 
Il soutient l’appel à adopter rapidement un plan de 

relance économique et sociale que le MR lance au 
gouvernement dans cette résolution. C’est à cela que le 
gouvernement doit accorder toute son attention aujourd’hui. 
Dans cette résolution, le MR avance une série de 
propositions qui répondent dans une certaine mesure au 
« sentiment d’urgence » qui fait si clairement défaut au 
gouvernement. Le groupe N-VA n’est pas d’accord avec 
toutes les propositions, mais le tout semble bien constituer 
un ensemble de mesures à même d’apporter un soutien 
structurel au tissu économique bruxellois. Son parti soutient 
les quatre premiers points. 

 
L’appel au gouvernement à libérer des moyens 

supplémentaires afin de soutenir les trésoreries des 
entreprises et indépendants en offrant la possibilité 
d’emprunter davantage : le gouvernement peut en effet 
augmenter le soutien actuel de 500.000 euros accordé aux 
organismes bruxellois de microcrédits. Les 15.000 euros 
que les indépendants, les TPE et les structures d’économie 
sociale peuvent aujourd’hui emprunter à des taux réduits 
auprès de BRUSOC, constituent également pour son groupe 
un montant trop faible.  

 
Il se rallie également à l’appel du MR à recapitaliser 

finance&invest.brussels. Bon nombre d’entreprises et 
d’indépendants souhaiteront obtenir des prêts subordonnés 
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leningen te verkrijgen tegen lage rentevoeten. Daarvoor moet 
fiance&invest.brussels wel over voldoende middelen 
beschikken. De door de regering beloofde 26,4 miljoen euro 
voor 2020 is verre van genoeg. Ter vergelijking, in 
Vlaanderen kan de PMV (Participatie Maatschappij 
Vlaanderen) dit jaar 500 miljoen euro aan leningen 
toekennen. 

 
Tot nu toe heeft de Brusselse regering via het Brussels 

Waarborgfonds voor een bedrag van 20 miljoen euro 
overheidsgaranties op bankleningen van getroffen bedrijven 
toegekend. Dit is geen ambitieus cijfer. In Vlaanderen gaat 
het om 3 miljard euro.  Waarborgen zijn nodig opdat kmo’s 
en zelfstandigen bij kredietinstellingen gemakkelijker 
beroepskredieten kunnen krijgen voor hun activiteiten.  

 
 
Wat het vijfde punt betreft, er staat heel wat geld op de 

spaarrekeningen van de Belgen. Daarom steunen ze het 
initiatief van de regering om via de proxilening een deel van 
dat spaargeld te activeren. In Vlaanderen bestaat dit al jaren, 
in de vorm van de winwin-lening. Zoals MR terecht aanhaalt, 
zal dit wel meer middelen vereisen dan de 1 miljoen euro die 
de regering hierin heeft geïnvesteerd. 

 
 
 
Over het zesde punt, het probleem dat de huur van het 

handelspand een grote vaste kost is voor vele handelaars 
wordt er al maanden gediscussieerd binnen de Regering. In 
Vlaanderen werd hierover reeds op 8 mei een beslissing 
genomen. Het voorstel van de MR is op het eerste zicht een 
interessante piste omdat de coronaclausule een significante 
besparing voor de handelaar betekent en kost de overheid op 
zich geen geld. Gezien de penibele financiële situatie van het 
Gewest, is deze optie dan ook het overwegen waard. 

 
 
Voor het zevende punt, zijn ze verheugd dat minister 

Clerfayt aangekondigd heeft harder in te zetten op enerzijds 
de begeleiding van nieuwe werklozen en anderzijds het 
opleiden van mensen naar jobs waar grote vraag naar is. De 
cijfers van de MR hierover zijn hallucinant. Actiris moet 
uiteraard een centrale rol krijgen. Het is ontgoocheltend dat 
de MR in dit verband geen plaats ziet voor een samenwerking 
met het Nederlandstalig onderwijs. Alleen het Franstalig 
onderwijs is blijkbaar goed genoeg. 

 
 
In zijn ‘relance’-plan kondigde de regering ook een 

‘Active-10-bonus’ aan voor Brusselaars die hun baan 
verloren en zich bij Actiris hebben ingeschreven of zullen 
inschrijven. Het is een compleet verkeerd signaal. 

 
 
Wat het achtste punt betreft, heeft minister van Begroting 

Gatz al aangekondigd dat bepaalde geplande investeringen 
tijdens de legislatuur misschien niet zullen kunnen doorgaan. 
Over welke investeringen het gaat, is nog koffiedik kijken. 
Wij sluiten ons aan bij de oproep van de MR om geplande 
infrastructuurwerken en ecologische investeringen niet te 
slachtofferen en zeker uit te voeren. 

 

à faibles taux d’intérêts. Mais pour cela, 
finance&invest.brussels doit disposer de suffisamment de 
moyens. Les 26,4 millions d’euros promis pour 2020 par le 
gouvernement sont loin d’être suffisants. À titre de 
comparaison : en Flandre, la société flamande de 
participation PMV (Participatiemaatschappij Vlaanderen) 
peut octroyer 500 millions d’euros de prêts cette année. 

 
À ce jour, le gouvernement bruxellois n’a accordé, via le 

Fonds bruxellois de garantie, que 20 millions d’euros de 
garanties publiques sur des prêts bancaires d’entreprises 
touchées. Ce chiffre manque d’ambition. En Flandre, on 
parle de 3 milliards d’euros. Les garanties sont nécessaires 
pour permettre aux PME et indépendants d’obtenir plus 
facilement, pour leurs activités, des crédits professionnels 
auprès des établissements de crédit.  

 
En ce qui concerne le point 5 : les Belges ont beaucoup 

d’argent sur leurs comptes épargne. C’est pourquoi le 
groupe de l’orateur soutient l’initiative du gouvernement de 
mobiliser une partie de cette épargne au moyen du prêt 
« proxi ». En Flandre, un tel mécanisme existe déjà depuis 
des années, sous la forme du prêt « win-win ». Comme le 
souligne à juste titre le MR, cela nécessitera toutefois 
davantage de moyens que le million d’euros investi par le 
gouvernement. 

 
En ce qui concerne le point 6, la problématique du coût 

fixe important que la location de la cellule commerciale 
représente pour de nombreux commerçants fait l’objet de 
discussions au sein du gouvernement depuis des mois déjà. 
En Flandre, une décision a été prise dès le 8 mai à ce sujet. 
À première vue, la proposition du MR offre une piste 
intéressante, car la « clause corona » entraîne une économie 
significative pour le commerçant et elle ne coûte rien aux 
pouvoirs publics. Vu la situation financière délicate de la 
Région, cette option mérite donc d’être envisagée.  

 
En ce qui concerne le point 7, son groupe se réjouit de 

l’annonce du ministre Clerfayt de miser davantage sur 
l’accompagnement des nouveaux chômeurs, d’une part, et 
sur la formation des personnes en vue d’emplois où la 
demande est forte, d’autre part. Les chiffres du MR à cet 
égard sont hallucinants. Actiris doit évidemment jouer un 
rôle central. L’orateur est déçu que le MR ne juge pas qu’une 
collaboration avec l’enseignement néerlandophone est 
souhaitable à cet égard. Seul l’enseignement francophone 
est apparemment assez bon. 

 
Dans son plan de « relance », le gouvernement a 

également annoncé un bonus « Active-10 » pour les 
Bruxellois qui ont perdu leur emploi et qui se sont inscrits 
ou vont s’inscrire à Actiris. C’est un signal complètement 
erroné. 

 
Pour ce qui est du point 8, le ministre Gatz, en charge du 

budget, a déjà annoncé que certains investissements prévus 
ne pourront peut-être pas être réalisés au cours de la 
législature. Pour savoir de quels investissements il s’agit, on 
en est encore réduits à lire dans le marc de café. Le groupe 
se joint à l’appel du MR à ne pas sacrifier mais à réaliser 
sans faute les travaux d’infrastructure et les investissements 
écologiques prévus. 
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Over het negende punt, kan hij stellen dat indien 
uitzonderlijke omstandigheden een flexibele allocatie van 
personeel binnen de overheidsdiensten vraagt, dit voor ons 
kan op voorwaarde dat dit een tijdelijke maatregel is. 

 
 
Voor het tiende punt, is het duidelijk dat telewerk een 

prominentere plaats zal krijgen in het werkleven van vele 
mensen. Wij sluiten ons aan bij de oproep van MR om dit als 
regering meer te stimuleren. 

 
 
Betreffende punten elf en twaalf, spreekt de MR van ‘het 

parkeerbeleid tijdelijk te versoepelen om handelszaken te 
doen heropleven’. Wij zien meer nut in een efficiënt en 
uniform parkeerbeleid over het hele Gewest, net zoals een 
tariefintegratie voor tickets van het openbaar vervoer binnen 
Brussel. Één beleid voor heel Brussel moet altijd de ambitie 
zijn. 

 
 
Wat het dertiende punt betreft, ondernemen is een proces 

van trial and error en vooral nu merken vele handels- en zelfs 
horecazaken dat ze zich moeten aanpassen aan een nieuwe 
realiteit waarbij bijvoorbeeld e-commerce een steeds grotere 
rol speelt. Als overheid kunnen we daarbij in de eerste plaats 
een informerende en begeleidende rol spelen. Een uitbreiding 
en versterking van de huidige hulpmiddelen is daarbij 
aangewezen. 

 
 
In het veertiende punt, haalt de MR in haar resolutie 

terecht aan dat het economische weefsel van Brussel vooral 
bestaat uit KMO’s en ZKO’s. We weten dat vele bedrijven en 
zelfstandigen failliet zullen gaan, dat is vandaag zelfs al het 
geval. Deze ondernemers mogen we niet in de kou laten staan. 
Wij steunen daarom de oproep van de MR om gerichte steun 
te voorzien voor deze mensen zodat ze snel de draad van het 
ondernemen weer opnemen. 

 
Uiteindelijk wat het vijtiende punt betreft, het is stilaan 

duidelijk dat bepaalde sectoren, zoals de handel, de horeca, de 
evenementensector en het toerisme de gevolgen van de crisis 
nog maanden en zelfs jaren zullen voelen. Zolang er geen 
vaccin is, kunnen we niet weten wanneer het gewone leven 
terug zijn gang zal gaan. Intussen staat voor velen van deze 
zelfstandigen en bedrijven het water aan de lippen. Horeca 
Brussel schat dat 30% van de restaurants in Brussel failliet 
zullen gaan, ofwel 1.200 van de ruim 4.000 restaurants. Dat 
zijn angstaanjagende cijfers met grote economische en sociale 
gevolgen. In het ‘relance’-plan zijn geen nieuwe specifieke 
maatregelen voor de horeca opgenomen. Ook de hotelsector, 
die in dit voorstel van resolutie niet aan bod komt, verdient 
meer aandacht. Ik ben benieuwd hoe de regering de 20 
miljoen euro beloofde steun precies gaat besteden. Vrijdag 
weten we hopelijk meer. 

 
 
 
Daarom, gaan we de resolutie van de MR steunen. 
 
 
Mevrouw Barbara de Radiguès vindt het bijzonder om een 

S’agissant du point 9, l’orateur déclare que, si des 
circonstances exceptionnelles réclament une affectation 
flexible du personnel au sein des services publics, son 
groupe peut l’accepter à condition qu’il s’agisse d’une 
mesure temporaire. 

 
Pour le point 10 : il est évident que le télétravail prendra 

une place plus importante dans la vie professionnelle de bon 
nombre de personnes. Le groupe de l’orateur soutient 
l’appel du MR au gouvernement à encourager davantage 
cette évolution. 

 
Pour ce qui est des points 11 et 12, le MR parle 

d’« assouplir temporairement les politiques de 
stationnement pour relancer les commerces ». Une politique 
de stationnement efficace et uniforme sur tout le territoire de 
la Région paraît plus utile à la N-VA, au même titre qu’une 
intégration tarifaire des titres de transport des opérateurs 
publics à l’intérieur de Bruxelles. L’ambition doit toujours 
être d’avoir une politique unique pour tout Bruxelles. 

 
Pour le point 13 : entreprendre est un processus fait 

d’essais et d’erreurs, et bon nombre de commerces et même 
d’établissements horeca se rendent compte, en particulier 
maintenant, qu’ils doivent s’adapter à une nouvelle réalité 
dans laquelle, par exemple, le commerce électronique joue 
un rôle de plus en plus important. En tant qu’autorité, nous 
avons avant tout un rôle d’information et 
d’accompagnement à jouer à cet égard. Une extension et un 
renforcement des moyens actuels s’imposent à cette fin. 

 
Au point 14, le MR signale à juste titre dans sa résolution 

que le tissu économique bruxellois est principalement 
composé de PME et TPE. On sait que bon nombre 
d’entreprises et d’indépendants feront faillite ; c’est même 
déjà le cas aujourd’hui. Ces entrepreneurs ne peuvent pas 
être abandonnés à leur sort. C’est pourquoi la N-VA soutient 
l’appel du MR à prévoir des aides ciblées pour ces personnes 
afin de leur redonner rapidement le goût d’entreprendre.  

 
Enfin, en ce qui concerne le point 15 : peu à peu il 

apparaît clairement que certains secteurs, comme le 
commerce, l’horeca, l’événementiel et le tourisme, 
ressentiront encore les effets de la crise pendant des mois, 
voire des années. Tant qu’il n’y aura pas de vaccin, il est 
impossible de savoir quand la vie reprendra son cours 
normal. Entre-temps, bon nombre de ces indépendants et 
entreprises sont près de sombrer. La Fédération Horeca 
Bruxelles estime que 30 % des restaurants bruxellois feront 
faillite, soit 1.200 établissements sur plus de 4.000. Des 
chiffres effrayants, aux conséquences économiques et 
sociales énormes. Le plan de « relance » ne comporte pas de 
nouvelles mesures spécifiques pour l’horeca. Le secteur 
hôtelier, qui n’est pas évoqué dans la présente proposition 
de résolution, mérite également davantage d’attention. 
L’orateur est curieux de voir comment le gouvernement va 
utiliser concrètement les 20 millions d’euros d’aide promis. 
Il dit espérer en savoir plus vendredi. 

 
C’est pourquoi son groupe soutiendra la résolution du 

MR. 
 
Mme Barbara de Radigués estime particulier d’avoir un 
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debat te houden over het herstelplan van de MR en om het 
herstelplan van de regering in de plenaire vergadering te 
bespreken. Stemmen over dit voorstel van resolutie is niet 
echt zinvol, aangezien er een regeringsplan is dat de MR de 
mogelijkheid biedt om commentaar te geven of wijzigingen 
voor te leggen. 

 
Het belang van een herstelplan staat buiten kijf in het licht 

van de crisis die vanuit sociaal-economisch oogpunt hard 
heeft toegeslagen. De belangrijkste doelstellingen moeten 
zijn om een waardig leven mogelijk te maken voor iedereen 
en in het bijzonder voor degenen die de gevolgen van de 
gezondheidscrisis zullen ondervinden. Bovendien moet de 
samenleving voorbereid zijn op de uitdagingen van de 
toekomst, want de klimaat- en milieucrisis kan helemaal niet 
worden vermeden. Daarom moet ook een herstelplan worden 
overwogen in termen van ontwikkeling van nieuwe en andere 
activiteiten. De werkloosheid zal ongetwijfeld stijgen en 
bedrijven zullen failliet gaan. Het is een collectieve 
verantwoordelijkheid om mensen een toekomst te kunnen 
bieden. Dit vereist een waardig leven en dus een gezonde 
omgeving. Het herstelplan van de regering heeft drie assen die 
interessant lijken. De eerste is sociaal-economisch, de tweede 
is gezondheid en de derde is grondgebied. Er zijn dus veel 
overeenkomsten tussen deze tekst en wat er door de regering 
op tafel wordt gelegd. Er is interessant werk verricht door de 
MR, maar de regering heeft al op de meeste van deze punten 
gereageerd. Zo kan er bijvoorbeeld worden gesteld dat er veel 
steun bestaat om een goede cashflow te garanderen. Met 
betrekking tot de herkapitalisatie van finance.brussels is het 
voorstel van de regering interessant omdat het de initiële 
financiële capaciteit verdrievoudigt en er een bereidheid is om 
een heroriëntatie te maken omdat het belangrijk is om 
richtlijnen te geven aan de soorten organisaties die door 
finance.brussels zullen worden ondersteund. 

 
Wat de proxi-leningen betreft, moet eraan worden 

herinnerd dat deze niet naar aanleiding van het plan zijn 
geïnitieerd, maar reeds in het regeerakkoord en in een voorstel 
dat door Ecolo/Groen is ondertekend. 

 
De kwestie van de huurcontracten is zeer belangrijk. De 

gewestelijke openbare verhuurders hebben zich ingespannen. 
Wat de particuliere verhuurders betreft, zijn er in het 
herstelplan voorstellen opgenomen waar een akkoord bestaat. 

 
Het onderwerp van de beroepsopleiding is echt van 

fundamenteel belang en ons Gewest moet een heroriëntatie 
bieden voor degenen die dat wensen. In dit verband zijn er 
maatregelen gepland in het herstel- en heroriënteringsplan 
van de regering, maar er moet aandacht worden besteed aan 
de gendergelijkheid. Bovendien moet dit zinvol zijn voor 
werkzoekenden en degenen die zich heroriënteren, omdat 
mensen niet gedwongen mogen worden naar een bepaalde 
sector. 

 
Het parlementslid sluit af met het benadrukken van het 

belang van investeren in onze toekomst. Daarvoor is het 
noodzakelijk om overheidsuitgaven te doen, en wanneer de 
regering zal voorstellen schulden te maken, hoopt ze dat de 
MR zal volgen. 

 
Mevrouw Soetkin Hoessen vindt het ook vreemd om dit 

débat sur le plan de relance du MR et de discuter en séance 
plénière du plan de relance du Gouvernement. Voter cette 
proposition de résolution n’a pas vraiment de sens puisqu’il 
y a un plan du Gouvernement que le MR aura la possibilité 
de commenter ou de soumettre à modification.  

 
 
L’importance d’un plan de relance est indéniable au vu 

de la crise qui a frappé durement d’un point de vue socio-
économique. Les objectifs principaux doivent être de 
permettre une vie digne pour tous et en particulier pour ceux 
qui seront frappés par les conséquences de la crise sanitaire. 
Par ailleurs, ll faut préparer la société aux défis du futur, 
celui de la crise climatique et environnementale ne pourra 
absolument pas être évité. Dès lors, un plan de relance doit 
également se penser en termes de redéploiement. Une 
hausse de chômage sera sans aucun doute constatée et des 
entreprises feront faillite. C’est une responsabilité collective 
que de pouvoir offrir un avenir aux individus. Cela passe par 
une vie digne et donc un environnement sain. Le plan de 
relance du Gouvernement présente trois axes qui semblent 
intéressants. Le premier étant socio-économique, le 
deuxième étant la santé et le troisième étant le territoire. Il 
existe donc de nombreuses convergences entre ce texte et ce 
qui est mis sur la table par le Gouvernement. Un travail 
intéressant a été fait par le MR mais le Gouvernement a déjà 
répondu à la majorité de ces points. A titre d’exemple, il peut 
être soulevé que de nombreux soutiens sont organisés pour 
assurer une bonne trésorerie. En ce qui concerne la 
recapitalisation de finance.brussels, la proposition du 
Gouvernement est intéressante car elle triple la capacité 
financière initiale et il y a une  volonté de procéder à une 
réorientation car il est important de donner des balises aux 
types d’organisation qui seront soutenues par 
finance.brussels.  

 
Pour les prêts proxi, il est nécessaire de rappeler que ce 

n’est pas initié suite au plan, c’était déjà dans l’accord de 
Gouvernement et déjà dans une proposition signée par 
Ecolo/Groen. 

 
La question des baux est très importante. Les bailleurs 

publics régionaux ont fait des efforts. Pour ce qui est des 
bailleurs privés, il y a des propositions dans le plan de 
relance pour ceux où il y un accord.  

 
Le sujet des formations professionnelles est vraiment 

fondamental et notre Région a besoin d’offrir une 
réorientation pour ceux qui le souhaitent. A ce titre, des 
mesures sont prévues dans le plan de relance et de 
redéploiement du Gouvernement, mais il faut faire attention 
aux égalités de genre. Par ailleurs, cela doit garder du sens 
pour les chercheurs d’emploi et ceux qui se réorientent car 
il ne faut pas forcer des gens à se diriger vers un secteur. 

 
 
La députée termine en soulignant l’importance d’investir 

dans notre avenir. Pour ce faire, il va falloir engager des 
dépenses publiques, et quand un endettement sera proposé 
par le Gouvernement, elle espère que le MR suivra.  

 
 
Mme Soetkin Hoessen estime également étrange de 
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herstelplan in de commissie te bespreken terwijl het in de 
plenaire vergadering zal worden besproken. Verder benadrukt 
zij dat zij het niet eens is met de N-VA, die zegt dat het plan 
van de MR transversaal is, in tegenstelling tot het plan van de 
regering. Dit laatste is veel meer transversaal dan het plan van 
de MR, dat vooral gericht is op de economie en iets minder 
op de mobiliteit. Het parlementslid is het echter eens met 
enkele voorstellen van deze resolutie die ook in het 
herstelplan van de regering zijn opgenomen. 

 
 
Het is vanzelfsprekend dat degenen die het zwaarst 

getroffen zijn, meer steun moeten krijgen. De regering neemt 
veel maatregelen. Het microkrediet dat in de MR-resolutie 
wordt voorgesteld is een standaardmaatregel, maar met het 
plan van de regering wordt er op een bredere en meer 
innovatieve manier over nagedacht. Tot slot vindt het lid het 
niet nodig om terug te komen op de maatregelen die 
betrekking hebben op andere commissies, maar wat betreft 
het mobiliteitsaspect mag niet worden vergeten dat er het 
Good Move-plan is. 

 
 
Wat de kwestie van de bouwsector betreft, staat het lid 

volledig achter de digitalisering van de 
vergunningsaanvragen. 

 
De pistes van het voorstel van resolutie zijn in de meeste 

gevallen beantwoord in het plan van de regering. Het is 
daarom moeilijk om dit voorstel van resolutie te steunen, dat 
bovendien te weinig aandacht besteedt aan het ecologische 
aspect en het duurzame karakter die het herstelplan moet 
hebben. Groen zal daarom niet voor het voorstel stemmen. 

 
 
De heer Francis Dagrin zegt dat in het herstelplan 

rekening moet worden gehouden met belangrijke sociale 
vooruitgang aan de ene kant en even belangrijke vooruitgang 
in termen van antwoorden op de klimaatuitdaging aan de 
andere kant. 

 
In het in stemming gebrachte voorstel van resolutie wordt 

gesteld dat het absoluut noodzakelijk is om maatregelen te 
nemen op economisch gebied, wat ze acht ook nodig. Dit 
plan, dat "Rise up Brussels" wordt genoemd, stelt echter geen 
breuk voor met alle oude maatregelen die tot meer 
achterstelling in Brussel en elders hebben geleid. 

 
 
Dit plan heeft ook overeenkomsten met het herstelplan 

van de Brusselse regering. Zo wordt de nadruk gelegd op de 
verschillende mogelijkheden van leningen en bankgaranties 
voor ZKO’s. Maar de vraag rijst hoe de zelfstandigen een 
extra lening kunnen terugbetalen, terwijl hun realiteit vóór de 
crisis vaak 70 uur werk per week was. 

 
 
Wat de voorgestelde maatregelen ter vermindering van de 

handelshuur betreft, deze beschermen vooral de inkomsten 
van de eigenaars. 

 
Wat de beroepsopleiding betreft, blijft de voorgestelde 

ambitie dat de publieke sector werknemers opleidt voor de 

discuter de ce plan de relance en commission alors qu’il sera 
discuté en séance plénière. Par ailleurs, elle souligne ne pas 
être en accord avec la N-VA qui dit que le plan du MR est 
transversal contrairement à celui du Gouvernement. Ce 
dernier, est beaucoup plus transversal que celui du MR qui 
se concentre tout particulièrement sur l’économie et 
légèrement sur la mobilité. Cependant, la députée est 
d’accord avec certaines propositions de cette résolution qui 
se retrouvent au final également dans le plan de relance du 
Gouvernement.  

 
Il est évident que ceux qui sont le plus sévèrement 

touchés doivent faire l’objet d’un soutien plus important. Le 
Gouvernement met, à ce titre, de nombreuses mesures en 
place. Le micro-crédit mis en avant dans la résolution du 
MR est une mesure standard mais avec le plan du 
Gouvernement, c’est pensé de manière plus large et de 
manière plus innovante. Enfin, la députée n’estime pas 
nécessaire de revenir sur les mesures qui concernent d’autres 
commissions, mais il ne faut pas oublier, pour ce qui est du 
volet de la mobilité, qu’il existe le plan Good Move. 

 
 
Pour ce qui est de la question du secteur de la 

construction, la députée soutient parfaitement la 
numérisation des demandes de permis. 

 
Les pistes de la proposition de résolution sont 

majoritairement répondues dans le plan du Gouvernement. 
Il est dès lors difficile de soutenir cette proposition de 
résolution qui par ailleurs ne porte pas assez d’attention au 
volet écologique et le caractère durable que doit présenter le 
plan de relance. Groen ne votera donc pas en faveur de la 
proposition. 

 
M. Francis Dagrin précise que le plan de relance doit 

absolument tenir compte, d’une part, d’avancées sociales 
importantes, et d’autre part, d’avancées tout aussi 
importantes en matière de réponses au défi climatique. 

 
 
La proposition de résolution soumise au vote fait le 

constat qu’il faut absolument prendre des mesures en 
matière économique, ce qu’elle estime également 
nécessaire. Mais ce plan baptisé « Rise up Brussels » ne 
propose aucune rupture avec toutes ces anciennes mesures 
qui ont permis une augmentation de la précarité à Bruxelles 
et ailleurs. 

 
Ce plan présente également des similitudes avec le plan 

de relance du Gouvernement bruxellois. Par exemple le 
poids mis sur les différentes possibilités de prêts et de 
garanties bancaires pour les TPE. Mais se pose la question 
de savoir de quelle manière les indépendants pourront 
rembourser un prêt supplémentaire, alors que leur réalité 
avant la crise était souvent 70 heures de travail par semaine.  

 
En ce qui concerne les mesures proposées pour alléger 

les baux commerciaux, celles-ci protègent surtout les 
revenus des propriétaires.   

 
En matière de formations professionnelles, l’ambition 

proposée reste que le secteur public doit former des 
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particuliere sector, met overheidsgeld. 
 
 
Het voorstel om het vrijwilligerswerk te valoriseren is een 

goede zaak, maar "Rise up Brussels" blijft te algemeen in zijn 
beschrijving van deze activiteit, die geen bescherming biedt 
tegen het risico om echte kwaliteitsbanen te vervangen. 

 
 
Wat de ambitie op het gebied van mobiliteit betreft, is 

deze ruimschoots onvoldoende. Gratis openbaar vervoer moet 
deel uitmaken van een progressief herstel- en mobiliteitsplan. 

 
 
De achtste as, die vraagt om nieuwe 

overheidsinvesteringen, lijkt aanvaardbaar en de PTB stemt 
ook in met een plan voor de isolatie van gebouwen. Dit soort 
maatregelen is echter de uitzondering in dit plan en daarom 
zal de PTB tegen dit voorstel van resolutie stemmen. 

 
 
Mevrouw Fadila Laanan wil samen met haar fractie de 

MR bedanken voor haar constructieve houding in de huidige 
moeilijke context. 

 
De Brusselse economie heeft sterk geleden onder Covid-

19. Brussel wordt gekenmerkt door zijn openheid naar de 
buitenwereld en zijn aantrekkingskracht op toeristen en 
bezoekers uit de hele wereld. Het jaar 2019 had alle 
aanwezigheidsrecords gebroken, met name door de start van 
de Ronde van Frankrijk in Brussel. De lockdown in veel 
Europese landen en de sluiting van de grenzen hebben een van 
de grootste troeven van Brussel ondermijnd en tot een zwak 
punt gemaakt. 

 
Toerisme, cultuur, hotels en restaurants zijn sectoren die 

allemaal zijn getroffen. Na het beheer van de noodsituatie, 
met hulp aan bedrijven en werknemers in het bijzonder, heeft 
de regering haar administratief apparaat, de gemeenten en de 
sociale partners gemobiliseerd om een herstelplan op te 
stellen. 

 
Er zijn punten van overeenkomst tussen het plan van de 

regering en het voorstel van de MR-fractie. In dat verband 
wijst het lid op de mobilisatie van particulier spaargeld, de 
noodzaak van oplossingen voor het vraagstuk van de 
handelshuur en de ondersteuning van failliete zelfstandigen. 
Het parlementslid is ook blij om een verschuiving te zien in 
het liberale denken over het belang van 
overheidsinvesteringen. 

 
Het voorstel wekt echter de indruk dat het voorbijgaat aan 

enkele belangrijke aspecten om Brussel weer op de been te 
krijgen en de inwoners te beschermen. Economische activiteit 
gaat over de bedrijven, maar het gaat ook over werknemers, 
zonder wie die niets zouden kunnen doen. Het aantal 
werkzoekenden zal waarschijnlijk aanzienlijk toenemen, 
maar het antwoord daarop is bescheidener. Er zijn geen 
voorstellen op het gebied van huisvesting of gezondheid, in 
tegenstelling tot het herstelplan van de regering. 

 
 
 

travailleurs pour le secteur privé, et cela avec l’argent 
public. 

 
La proposition de valorisation du travail bénévole est 

une bonne chose, mais « Rise up Brussels » reste trop 
général dans la description de cette activité qui ne protège 
pas contre le risque de remplacement de vrais emplois de 
qualité.  

 
En ce qui concerne l’ambition en matière de mobilité, 

celle-ci est largement insuffisante. La gratuité des transports 
publics doit faire partie d’un plan de relance et de mobilité  
progressiste. 

 
Le huitième axe, qui demande de relancer les 

investissements publics, semble acceptable et le PTB 
marque également son accord pour un plan d’isolation des 
bâtiments. Mais ce type de mesure relève de l’exception 
dans ce plan, raison pour laquelle le PTB votera contre cette 
proposition de résolution. 

 
Mme Fadila Laanan souhaite, avec son groupe, 

remercier le MR pour son attitude constructive dans le 
contexte difficile actuel. 

 
L’économie bruxelloise a beaucoup souffert du Covid-

19. Bruxelles se caractérise par son ouverture vers 
l’extérieur et son attrait pour les touristes et visiteurs du 
monde entier. L’année 2019 avait battu tous les records de 
fréquentation, notamment par l’organisation du départ du 
Tour de France à Bruxelles. Le confinement dans de 
nombreux pays européens et les fermetures de frontières ont 
mis à mal ce qui est l’une des plus grandes forces de 
Bruxelles, et en a fait une faiblesse. 

 
Le tourisme, la culture, l’hôtellerie, la restauration sont 

des secteurs qui ont tous été mis à l’arrêt. Après une gestion 
de l’urgence, avec les aides aux entreprises et aux 
travailleurs notamment, le Gouvernement a mobilisé sa 
machine administrative, les communes et les partenaires 
sociaux pour élaborer un plan de relance. 

 
Certains points communs entre le Plan du Gouvernement 

et la proposition du groupe MR ressortent. L’intervenante 
cite à ce titre, la mobilisation de l’épargne privée, le besoin 
de solutions dans la question des baux commerciaux ou 
encore le souci de l’accompagnement des travailleurs 
indépendants faillis. C’est d’ailleurs avec satisfaction que la 
députée relève une évolution dans la pensée libérale autour 
de l’importance de l’investissement public. 

 
La proposition donne cependant l’impression d’oublier 

certains volets importants de la remise sur pieds de 
Bruxelles, tout en veillant à protéger ses habitants. L’activité 
économique ce sont les entreprises, mais ce sont aussi les 
travailleurs sans lesquels ces dernières ne pourraient rien 
faire. Le nombre de demandeurs d’emploi risque 
d’augmenter sensiblement, et pourtant l’offre de réponse est 
plus modeste sur ce plan-là. Il n’y a aucune proposition en 
matière de logement, ou de santé, au contraire du plan de 
relance du Gouvernement. 

 
 



A-189/2 – 2019/2020 - 11 - A-189/2 – 2019/2020 
 

Tot slot moeten we ons ook afvragen welk economisch 
herstel het Gewest nodig heeft. Sommige sectoren moeten 
weer op de been worden gebracht, maar niet alles kan 
"business as usual" zijn. De regering heeft ervoor gezorgd dat 
het herstel garanties biedt voor de overgang naar een grotere 
duurzaamheid en de verplaatsing van activiteiten naar een 
lokaal niveau om de afhankelijkheid van het buitenland te 
verminderen. Het model van vrije handel en just-in-time-
stromen heeft zijn beperkingen laten zien tijdens deze crisis. 

 
Om deze redenen zal de socialistische fractie het voorstel 

van resolutie van de MR niet steunen. 
 
Mevrouw Khadija Zamouri merkt op dat het voorstel van 

resolutie van de MR zeer interessant is. Wat de proxi-lening 
betreft, komt dit punt ook aan de orde in het herstelplan van 
de regering. Het is daarom interessant om verslag uit te 
brengen over het werk van de MR tijdens de discussie die in 
de plenaire vergadering zal plaatsvinden. Het parlementslid 
begrijpt echter niet dat het interessant is om dit plan vandaag 
in de commissie te bespreken, wanneer er vrijdag een groot 
debat wordt gehouden. Het is belangrijk om effectief te zijn 
door het debat te beperken tot de plenaire vergadering. 

 
De heer Emmanuel De Bock is van mening dat de 

integratie van deze dimensie van het gewestelijke herstelplan 
in een federale dynamiek en met andere Gewesten essentieel 
is.  

 
Een van de maatregelen die moeten worden genomen, is 

een algemene verlaging van de BTW voor een beperkte 
periode. Dit kan de consumptie verhogen en mensen die 
getroffen werden door een daling van de koopkracht helpen 
en investeringen aanmoedigen. Dit soort maatregelen moet 
echter wel deel uitmaken van een algemeen herstel. Andere 
maatregelen zijn door de federale regering genomen. Als 
voorbeeld noemt het lid de overeenkomst die met de banken 
is bereikt over de kwestie van het uitstel van de hypothecaire 
afbetalingen. Het probleem met deze maatregel, die 
uiteindelijk zeer nadelig is en de Gewesten dwingt veel meer 
te doen dan ze zouden moeten doen, is dat hij alleen in 
aanmerking kwam voor leningen voor eigen woningen. 
Bovendien kunnen veel ondernemers er niet van profiteren 
omdat ze in december 2019 al in moeilijkheden verkeerden. 
Volgens de spreker is het slot op 31 december 2019 niet 
nodig. Deze federale maatregelen gelden onder deze 
voorwaarde, waardoor bedrijven die in moeilijkheden 
verkeerden, worden uitgesloten en uiteindelijk ten onder 
zullen gaan. Dit heeft dus een allesomvattende dimensie, en 
als we iets doen aan het slot op 31 december 2019, kunnen we 
latere faillissementen voorkomen. 

 
Naast deze maatregelen is de heer Emmanuel De Bock 

van mening dat de PB moet worden verlaagd. 
 
Met betrekking tot het voorstel van de MR zelf merkt het 

lid op dat er geen echte budgettering is voor de voorgestelde 
maatregelen. 

 
De fundamentele kritiek op dit voorstel van resolutie is dat 

het niet duidelijk is hoeveel geld er daadwerkelijk nodig is om 
deze dertien maatregelen uit te voeren. Hoe kan dit worden 
gefinancierd zonder belastingverhoging? 

Enfin, il faut aussi se poser la question de la reprise 
économique dont la région a besoin. Certains pans doivent 
être remis sur pieds, mais tout ne peut pas être « comme 
avant ». Le Gouvernement a veillé à ce que la reprise offre 
des gages de transition vers plus de durabilité, et de 
relocalisation de l’activité sur place pour réduire la 
dépendance à l’étranger, avec le modèle de libre-échange et 
de flux tendus, qui a montré ses limites au cours de cette 
crise. 

 
Pour ces raisons, le groupe socialiste ne soutiendra pas 

la proposition de résolution du MR. 
 
Mme Khadija Zamouri remarque le caractère très 

intéressant de la proposition de résolution faite par le MR. 
En ce qui concerne le prêt proxi, ce point revient également 
dans le plan de relance du Gouvernement. Il est donc 
intéressant de faire part du travail effectué par le MR lors de 
la discussion qui se tiendra en séance plénière. La députée 
ne comprend cependant pas l’intérêt de discuter de ce plan 
aujourd’hui en commission alors qu’un grand débat se 
tiendra vendredi. Il convient de se montrer efficace en 
limitant le débat à la séance plénière. 

 
M. Emmanuel De Bock pense qu’intégrer cette 

dimension du plan de relance régional dans une dynamique 
fédérale et avec les autres régions est essentiel.  

 
 
Une des mesures qui devrait être prise, est une baisse 

généralisée de la TVA pendant une période limitée. Cela 
peut augmenter la consommation, et aider les personnes qui 
souffrent d’une baisse du pouvoir d’achat afin de pousser à 
l’investissement. Cependant, ce type de mesure doit 
s’inscrire dans le cadre d’une relance globale. D’autres 
mesures ont été prises par le Fédéral. Le député cite à titre 
d’exemple l’accord trouvé avec les banques sur la question 
du sursis au remboursement du crédit hypothécaire. Le 
problème de cette mesure, au final très pénalisante, qui 
oblige les régions à faire beaucoup plus qu’elles ne 
devraient, c’est de l’avoir considérée uniquement pour les 
prêts immobiliers d’habitation propre. Par ailleurs, de 
nombreux entrepreneurs ne peuvent pas en bénéficier car ils 
étaient déjà en difficulté en décembre 2019. Selon 
l’intervenant, ce verrou de la difficulté au 31 décembre 2019 
n’a pas lieu d’être. Ces mesures fédérales ont été 
cadenassées à cette condition qui exclut des entreprises qui 
étaient en difficultés et qui finalement vont couler. Il y a dès 
lors toute une dimension globale à avoir et si on s’attaque au 
verrou des difficultés au 31 décembre 2019, des faillites plus 
tardives pourront être évitées. 

 
Outre ces mesures, M. Emmanuel De Bock estime qu’il 

faut une baisse de l’IPP.  
 
En ce qui concerne la proposition du MR en elle-même, 

le député constate qu’il n’y a pas de véritable budgétisation 
des mesures proposées. 

 
La critique fondamentale de cette proposition de 

résolution est de déterminer le montant qu’il faut 
concrètement pour mettre en œuvre ces 13 mesures. 
Comment cela peut-il être financé sans hausse d’impôts ? 
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Bovendien zijn er een aantal gebieden die vragen 

oproepen. Het eerste punt betreft het microkrediet, de kritiek 
op het plafond is te horen, maar hoewel het Waalse plafond 
hoger is, is de toekenning beperkt tot 5 000 kredieten.  

 
Met betrekking tot finance.brussels is het waar dat het 

toegekende bedrag van 160.000.000 euro minder is dan wat 
Vlaanderen heeft besloten toe te kennen. Vlaanderen heeft 
echter zes keer meer inwoners, terwijl Brussel zes keer kleiner 
is. 

 
Het is niet juist om te zeggen dat het panel van 

maatregelen in de andere Gewesten uitgebreider of 
ambitieuzer is. Zelfs in Wallonië is de steun beperkt. 

 
Wat betreft de coronaclausule in handelshuurcontracten 

kan het parlementslid de analyse van de MR niet volgen. De 
wet staat een afwijking toe door middel van overeenkomsten 
tussen eigenaren en huurders.  Het is geen standaard 
coronamaatregel die moet worden toegevoegd, maar er moet 
wetgevend opgetreden worden voor alle gevallen van 
overmacht om ongelijke behandeling te voorkomen. 

 
Ten slotte zorgt punt 8 voor een aantasting van het 

openbaar ambt. We mogen corona niet aangrijpen om 
dergelijke maatregelen in te voeren die tot een precairder 
statuut leiden. 

 
Mevrouw Véronique Lefrancq benadrukt het belang van 

het werk dat in het kader van dit voorstel is verricht, dat de 
verdienste heeft dat het bestaat, ook al roept het enkele 
opmerkingen op. 

 
Bepaalde maatregelen in dit "Rise up Brussels"-voorstel 

zijn urgent, omdat het ook nodig is om aandacht te besteden 
aan de mensen die het meest te lijden hebben onder deze 
gezondheidscrisis. Er zijn onmiskenbare tekortkomingen, met 
name op het gebied van het milieu, dat slechts schoorvoetend 
te berde komt, maar het voorstel is gericht op 
maatschappelijke doelstellingen omdat veel mensen in een 
precaire situatie zullen terechtkomen. De economie moet 
worden gered om mensen een waardig leven te geven. De 
gezondheidscrisis van vandaag is een gelegenheid tot 
bezinning. Het is noodzakelijk om innovatief te kunnen zijn, 
om keuzes te kunnen maken over een filosofie en om doelen 
te stellen op het gebied van milieuvraagstukken, wat het 
voorstel van resolutie niet doet en dat is wat haar onthouding 
rechtvaardigt. Verder wil het lid graag een gedachte delen. In 
tijden van onzekerheid moet iedereen weer vertrouwen 
kunnen krijgen. De maatregelen zijn niet ambitieus genoeg, 
maar de hele uitdaging is om onze doelstellingen te 
herbekijken en een algemeen beleid te heroverwegen. 

 
 
Mevrouw Alexia Bertrand wil op een aantal punten 

terugkomen. Ten eerste is het duidelijk dat we moeten 
samenwerken met de VDAB. Wat de proxi-lening betreft, is 
de MR ervan overtuigd dat deze maatregel moet worden 
aangevuld om degenen die geen toegang hebben tot kapitaal 
van vrienden of kennissen, ervan te laten profiteren. Daarom 
is het idee om bankgaranties voor ZKO’s te verlenen 
interessant.  

 
Par ailleurs, certains axes posent question. La première 

remarque porte sur le micro-crédit, la critique sur le plafond 
est entendue, mais même si le plafond wallon est plus élevé, 
l’octroi est limité à 5000 crédits.  

 
Relativement à finance.brussels, il est vrai que la somme 

de 160.000.000 d’euros accordée est moins importante que 
ce que la Flandre a décidé d’accorder. Cependant la Flandre 
comporte 6 fois plus d’habitants alors que Bruxelles est six 
fois plus petite. 

 
Dire que le panel de mesures est plus complet ou 

ambitieux dans les autres régions n’est pas correct. En effet, 
même en Wallonie les aides sont limitées. 

 
En ce qui concerne la clause corona dans les baux 

commerciaux, le député ne peut pas suivre l’analyse du MR. 
La loi permet une dérogation par le biais d’accords entre les 
propriétaires et les bailleurs. Ce n’est pas une mesure corona 
type qu’il faut ajouter, mais plutôt légiférer sur tous les cas 
de force majeure afin d’éviter les inégalités de traitement. 

 
 
Enfin, le point 8 crée une précarité de la fonction 

publique. Il ne faut pas profiter du corona pour mettre en 
place des mesures aussi précaires. 

 
 
Mme Véronique Lefrancq souligne l’importance du 

travail effectué dans le cadre de cette proposition qui a le 
mérite d’exister même s’il soulève quelques remarques. 

 
 
Certaines mesures de cette proposition « Rise up 

Brussels » ont l’intelligence de l’urgence car il faut 
également pouvoir porter son attention sur les personnes 
souffrant le plus, dans l’immédiat, de cette crise sanitaire. Il 
existe des manquements indéniables et notamment la 
question environnementale qui n’est abordée que 
timidement, cependant la proposition se concentre sur les 
objectifs sociétaux car de nombreuses personnes vont se 
retrouver dans une situation de précarité. Il convient de 
sauver l’économie afin de donner aux gens une vie digne. La 
crise sanitaire rencontrée aujourd’hui est une occasion de 
réfléchir. Il faut pouvoir être innovant, poser des choix sur 
une philosophie ainsi que se fixer des objectifs sur les 
questions environnementales, ce que la proposition de 
résolution ne fait pas et c’est ce qui justifie son abstention. 
Par ailleurs, la députée voudrait faire part d’une réflexion. 
En période d’incertitude, tout le monde a besoin de pouvoir 
reprendre la confiance. Les mesures ne sont pas assez 
ambitieuses mais tout le challenge est de repenser nos 
objectifs et de repenser une politique générale.  

 
Mme Alexia Bertrand souhaite, à titre de réponse, 

revenir sur plusieurs points. Il est d’abord évident qu’il faut 
travailler avec le VDAB. Pour ce qui est du prêt proxi, le 
MR a la conviction que cette mesure doit être complétée afin 
de permettre à ceux qui n’ont pas accès à du capital 
appartenant à des amis ou connaissances, d’en bénéficier. 
C’est en cela qu’est intéressante l’idée de l’octroi de 
garanties bancaires pour les TPE.  
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Wat betreft finance.brussels wordt er niets gezegd over 

hoe de rest van de €160.000.000 zal worden gefinancierd. De 
echte vergetenen in deze crisis zijn de kleine en middelgrote 
ondernemingen, ook al vormen zij een belangrijk economisch 
weefsel. Daarom moet dit fonds voor achtergestelde leningen 
worden opgericht. 

 
Wat de coronaclausule betreft, is het idee om deze uit te 

breiden tot gevallen van overmacht interessant. Vanuit 
juridisch oogpunt is dit echter problematisch, omdat er door 
het dwingende karakter van de wetsbepalingen echte 
onzekerheid bestaat die moet worden verholpen. 

 
Ten slotte, wat betreft de schuld en de begroting, wordt 

gezegd dat alle grenzen zijn doorbroken, wat niet waar is. Het 
lid wijst erop dat de Staten die draaglijker schulden hadden, 
in staat waren om grotere herstelplannen te maken, wat in heel 
Europa wordt bevestigd. De Europese Commissie staat 
tijdelijke afwijkingen van het aanpassingstraject toe, maar dit 
moet gebeuren zonder de houdbaarheid van de begroting op 
middellange termijn in gevaar te brengen. Er is geen probleem 
met het aangaan van schulden voor investeringen, maar er kan 
worden gepleit voor alternatieve financieringsoplossingen: 
dit kan worden gedaan door naar de particuliere sector te 
kijken. 

 
We hebben verregaande maatregelen nodig met een 

koerswijziging die door de Brusselaars wordt gedeeld 
(opleiding, werkgelegenheid, sociale huisvesting, milieu). 
Het doel van de MR is het creëren van structurele maatregelen 
in plaats van eenmalige maatregelen. 

 
 

 
En ce qui concerne finance.brussels, rien n’est dit sur la 

manière dont sera financé le reste des 160.000.000€. Les 
vrais oubliés de cette crise, ce sont les PME alors qu’elles 
constituent un tissu économique important. Il faut dès lors 
constituer ce fonds pour des prêts subordonnés.  

 
 
Par rapport à la clause corona, l’idée de l’élargir aux cas 

de forces majeures est intéressante. Cependant, d’un point 
de vue juridique, cela pose problème car il y a véritable 
incertitude en raison du caractère impératif des dispositions 
de la loi à laquelle il convient de remédier. 

 
Enfin, en termes de dette et de budget, il est dit que tous 

les verrous ont sauté, ce qui n’est pas exact. La députée 
rappelle que les États qui avaient des dettes plus soutenables 
ont pu faire des plans de relance plus importants, ce qui se 
confirme dans toute l’Europe. La Commission européenne 
permet de s’écarter temporairement de la trajectoire 
d’ajustement, mais cela doit se faire sans mettre en danger 
la viabilité budgétaire à moyen terme. Il n’y a aucun 
problème à s’endetter pour investir, mais d’autres solutions 
de financement peuvent être préconisées : cela peut se faire 
en allant voir du côté privé. 

 
 
Il faut de grosses mesures avec un changement de cap 

qui est partagé par les Bruxellois (formation, emploi, 
logements sociaux, environnement). L’objectif du MR est 
de créer des mesures structurelles et non ponctuelles. 

 

III. Stemming over het geheel van het 
voorstel van resolutie 

 

III. Vote sur l’ensemble de la proposition de 
résolution  

 
Het voorstel van resolutie wordt in zijn geheel verworpen 

met 11 stemmen tegen 3, bij 1 onthouding. 
 

La proposition de résolution, dans son ensemble, est 
rejetée par 11 voix contre 3 et 1 abstention. 

 
− Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur 

voor het opstellen van het verslag. 
 
 
 

 

− Confiance est faite à la rapporteuse pour la 
rédaction du rapport. 

 
 

 

De Rapporteur                                                     De Voorzitter La Rapporteuse                                                      Le Président  
 
Barbara de RADIGUÉS                               Michaël VOSSAERT 
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